
گــروه اقتصادی - وزیــر راه و 
شهرســازی گفت: امروز دستگاه ها به 
موجب قانون مولدســازی زمین برای 
ساخت مسکن در اختیار وزارت راه و 
شهرسازی قرار نمی دهند و امیدواریم به 
دستور رئیس جمهور تا پایان شهریور 
ماه این امر اتفاق بیفتد. »رستم قاسمی« 
در گفت وگویــی در مــورد واگذاری 
زمین های دولتی بر اساس ماده ۱۰ قانون 
جهش تولید مسکن، افزود: فقط حدود 
چهار درصد از این زمین ها را در اختیار 
داریــم. وی با بیان اینکه رئیس جمهور 
به همه دســتگاه های دولتی دستور داد 
تــا وضعیت زمین هــا حداکثر تا پایان 
شهریورماه تعیین تکلیف شود، گفت: 
اگر واگذاری انجام نشود، سازمان ثبت 
به صورت یک طرفه ســند زمین های 
مربوطه را به نام وزارت راه و شهرسازی 
صادر می کند. وزیر راه و شهرســازی 
بیان داشت: نخستین مساله برای ساخت 

مسکن، زمین اســت که در این زمینه 
گزارش های لازم به رئیس جمهور ارائه 
شد. به گفته قاسمی، اراضی یک میلیون 
و ۵۰۰ هزار واحد از زمین های وزارت 
راه و شهرســازی را در اختیار داریم و 
کار ساخت این تعداد واحد مسکونی 
شروع شده است.وی ادامه داد: اراضی 
نزدیک به یک میلیون و ۴۰۰ هزار واحد 
از زمین های راه و شهرســازی در حال 
تغییــر کاربری و الحاق به شــهرها در 
حوزه معاونت شهرســازی اســت که 
باید تا پایان شهریورماه تعیین تکلیف 
شوند. این عضو کابینه دولت سیزدهم 
خاطرنشــان کرد: اراضــی مربوط به ۲ 
میلیــون و ۸۰۰ هزار واحــد را تا پایان 
شهریورماه به طور قطع خواهیم داشت.

وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: 
در مــورد واگذاری زمین های دولتی بر 
اســاس ماده ۱۰ قانــون جهش تولید 
مسکن که هفت هزار و ۶۰۰ فقره مورد 

مربوط به اســتان های مختلف است، 
حدود چهار درصد را در اختیار داریم. 
وی گفــت: وجود قانون مولدســازی 
سبب شده تا قانون جهش تولید مسکن 

با مشکلاتی در اجرا مواجه شود.
قاســمی توضیح داد: این قانون به 
وزارتخانه ها، ســازمان ها و دستگاه ها 
اجــازه می دهد تا از محل فروش زمین 
های مازاد کســری اعتبــارات خود را 
تامیــن کنند، اما این مانع موجب شــد 
تاکنون دســتگاه ها زمین در اختیار ما 
قرار ندهند و امیدواریم به دستور رئیس 
جمهور تا پایان شهریور ماه این امر اتفاق 
بیفتد. وزیر راه و شهرسازی بیان داشت: 
پس از اینکه زمین آماده می شــود، باید 
طراحی های لازم در زمین انجام شــود 

که این مهم محقق شده است.
وی اضافه کرد: مســکن مهر کار 
بزرگی در کشور بود، ما از تجربه مسکن 
مهر استفاده کردیم و زمینه شهرسازی 

در نهضت ملی مســکن را اساساً تغییر 
دادیم. قاســمی اظهار داشت: از پایان 
شــهریور ماه برنامه تحویل را خواهیم 
داشــت که در شهرهای مختلف ایران 
انجام خواهد شد. باید تعدادی واحد را 
هر ماه تحویل بدهیم و هر ماه تعدادی 
دیگری را شــروع کنیم. وی تاکید کرد: 
اساساً مسکن در کشور یک ساله ساخته 
نمی شود و کسی نمی تواند ادعا کند که 
می تواند مجتمع های مســکونی را در 
طول یک سال بسازد. این مقام مسوول 
گفت: ما کار ساخت ۱.۵ میلیون واحد 
را شــروع کردیم که بایــد به زودی آن 
را به ۲ میلیون واحد برســانیم. قاسمی 
در رابطه با شناســایی خانه های خالی، 
یادآور شــد: موضوع قانون مالیات بر 
خانه های قدیمی بســیار قدیمی است 
کــه در دولت های مختلف همواره این 
موضوع جــزو اقدامات بود، اما در این 
دولت حدود ۶۰۰ هزار واحد مسکونی 

خالی را شناســایی کردیم و در اختیار 
مجموعه وزارت اقتصاد قرار دادیم که 
کار بســیار بزرگ و بی نظیری اســت. 
وی ادامه داد: ممکن اســت بخشــی 
از اطلاعات ما اشــتباه باشــد اما قابل 
اصلاح است، اگر اطلاعات غلط باشد 
مردم می توانند اعتراض کنند.قاســمی 
افزود: حــدود ۶۰ هزار نفر از این ۶۰۰ 
هــزار نفر اعتراض کردند که اطلاعات 
سامانه درست نیست و ما منتظر هستیم 
اطلاعات جدیــد را وارد کنند؛ بر این 
اســاس اطلاعات مورد بررســی قرار 
می گیرد. وزیر راه و شهرســازی تاکید 
کرد: ما باید اطلاعات همه مسکن کشور 

را داشته باشیم که در سامانه وجود ندارد. 
قانون خود اظهاری را مطرح کرده است 
و عنوان شده که به صورت خود اظهاری 
مردم در این سامانه ثبت نام کنند. اما گفته 
شــده است اگر در تاریخ مشخصی که 
زمان آن گذشته این اتفاق نیفتد ابزارهایی 
به کارگیری شود که مردم در این سامانه 
ثبت نام کنند. وی اظهار داشت: تاکنون 
۷۲ میلیــون نفر اطلاعاتشــان در این 
سامانه ثبت شده اســت، در عمل این 
کار از شــهریور ماه شروع شده، در این 
دولت تنها اتفاقی که افتاده حدود ۶۰۰ 
هزار واحد مسکونی خالی برای مالیات 
به وزارت اقتصاد معرفی شــده است. 

امیدواریم مردم تا پایان سال همکاری 
کنند تا ما بتوانیم سامانه را تکمیل کنیم. 
قاســمی بیان داشت: آماری که در مورد 
خانه های خالی وجود دارد دقیق نیست. 
این آمار از یــک میلیون تا ۲.۵ میلیون 
واحد متفاوت است، همچنین آماری که 
مربوط به بانک ها است را شناسایی کرده 
ایم و به وزارت اقتصاد معرفی شــدند. 
وزیر راه و شهرســازی گفت: بر اساس 
آماری موجود ۳۰۰ هزار بنگاه در کشور 
وجود دارد که ۱۳۰ تا ۱۴۰ هزار بنگاه در 
سامانه دارای کد رهگیری هستند. وی 
تاکید کرد: اگر اطلاعات کامل موجود 
باشــد، حتی برای اجــاره واحدهای 

مســکونی می توان تعیین تکلیف کرد، 
از جمله اینکه سال گذشته این مسکن 
متعلق به چه کســی بوده، چقدر اجاره 

داده شده است؟
قاســمی اضافه کرد: اگر قرار شده 
۲۵ تا ۳۰ درصد افزایش اجاره بها داشته 
باشــیم،. بلافاصله سامانه به ما هشدار 
و پیام می دهد که این مســکن در سال 
گذشــته به چه قیمتی و امســال با چه 

قیمتی اجاره داده شده است.

گروه اقتصادی - نماینده معاون 
اول رئیس جمهــور در نهضت احیاء 
تاکید کرد: ۴.۵ درصد از رشد اقتصادی 
۸ درصــدی پیش بینی شــده دولت از 
محل سرمایه گذاری محقق می شود که 
اولویت در احیای واحدهای تعطیل و 
نیمه تعطیل است.امیرحسین مدنی در 
نشست هم اندیشــی با وزارتخانه ها و 
ســازمان های دولتی در محل سازمان 
توسعه روستایی و مناطق محروم کشور 
اظهار داشــت: دولت سیزدهم دغدغه 
رشد اقتصادی دارد و برنامه ریزی برای 
رشد ۸ درصدی اقتصادی در نظر گرفته 
که ۴.۵ درصد آن از محل سرمایه گذاری 

محقق می شود.
از  حجــم  ایــن  افــزود:  وی 
سرمایه گذاری نیازمند نقدینگی بالایی 
اســت که بــرای تحقق آن به ســراغ 
واحدهای فعال و نیمه فعال و پروژه های 
نیمه تمام رفته ایم که می تواند در زمانی 
کوتاه تر و با مبالغی کمتر جهش تولید و 
اشتغالزایی ایجاد کند. در حال فعالیت 
برای احیــا در واحدهــای اقتصادی 
مختلفی نظیر صنعتی، کشــاورزی و 

معدنی هستیم.

نماینده معاون اول رییس جمهور 
در راه اندازی و عملیاتی کردن نهضت 
احیــای واحدهای اقتصــادی گفت: 
فعالیت ما موازی کاری با سایر دستگاه ها 
نیست بلکه به دنبال ایجاد زیرساخت 
لازم برای احیــاء واحدهای اقتصادی 
و ارتبــاط میان دســتگاه های مختلف 

هستیم.
وی تصریح کرد: بخش خصوصی 
نیز در بحث احیاء وارد عمل شده است 
که می توانند نقدینگی های موجود در 

جامعه را در این بخش تزریق کند.
مدنی اظهار داشت: میز تخصصی 
بورس، میز تخصصی در بانک مرکزی 
برای احیاء واحدهــای تعطیل و نیمه 
تعطیل شــکل گرفته اســت و از تمام 
ظرفیت های کشور برای این کار استفاده 

می شود.
معاون توسعه روستایی و مناطق 
محروم ریاســت جمهــوری گفت: 
از طریق صنــدوق ســرمایه گذاری 
خصوصــی )PE( نیــز بــرای احیاء 
واحدهای تعطیل و نیمه تعطیل استفاده 
می شــود. ایــن روش در بســیاری از 
کشورها استفاده می شــود که ما آن را 

به شکل مدل بومی آن را اجرا می کنیم.
وی گفت: سازمان های مختلف با 
مدل های مختلفی نظیر بنیاد مستضعفان، 
ستاد اجرایی فرمان امام، بسیج و صندوق 
کارآفرینی امید برای احیای واحدهای 

اقتصادی کمک گرفته شده اند.
مدنی تاکید کرد: برای مشــارکت 
بخش خصوصــی در احیاء واحدهای 
تولیدی باید ســود و نفع اقتصادی آنها 
در نظر گرفته شود تا منابع مالی زیادی 
کــه در جامعه وجود دارد به این بخش 

ورود پیدا کند.
وی گفت: ۱۶ شــهریور نخستین 
رویــداد ملــی احیاگــران واحدهای 
اقتصادی و تولیــدی برگزار با حضور 

دستگاه های مختلف برگزار می شود.
دخالت هــا در تولید کاهش 

یابد
ســعید عمرانی، معــاون قضایی 
دادســتان کل کشــور و دبیــر ســتاد 
اقتصاد مقاومتی قوه قضائیه نیز در این 
مراسم اظهار داشــت: در برخی موارد 
گفتاردرمانــی بر عمل گرایی پیشــی 
گرفته اســت و هنوز موانع زیادی برای 
حل مشــکلات واحدهــای تولیدی 

وجــود دارد و تا این مشــکلات رفع 
نشود نمی توانند به کار خود ادامه دهند.
وی افــزود: واحدهــای تولیدی 
بــرای ادامه کار باید به دســتگاه های 
مختلفی پاسخگو باشند که این امر روند 

فعالیت آنها را کند می کند.
عمرانی افــزود: نهادهای نظارتی 
باید پشــت و پشــتیبان تولید باشند و 
از مداخلــه در امور واحدهای تولیدی 

کاسته شود.
معاون قضایی دادستان کل کشور 
گفت: وجود امضاهای طلایی در برخی 
دســتگاه های دولتی باعث می شود که 
بسیاری از اقداماتی که برای واحدهای 
تولیدی باید انجام شود، صورت نگیرد.
وی تصریح کرد: این سوال مطرح 
است که به واقع چرا تیم های استقلال و 
پرسپولیس که قرار بود سهام آنها واگذار 
شــود این کار به درستی اجرایی نشده 

است.
به جــای ایجــاد واحدهای 
اقتصــادی جدیــد واحدهــای 

اقتصادی تعطیل احیا می شود
علی رســولیان، معــاون وزیر و 
مدیر عامل ســازمان صنایع کوچک و 

شــهرک های صنعتی نیز در این مراسم 
اظهار داشــت: طرح احیاء واحدهای 
راکد توســط این ســازمان هر ســاله 
انجام می شود و واحدهای راکد دارای 
متقاضی احیا و تسهیلات لازم برای آنها 

فراهم می شود.
وی افزود: از سال گذشته با حضور 
آیت الله رئیسی رئیس جمهور کشورمان 
و معاون اول ایشــان، تاکیــد بر احیاء 
تمــام واحدهای تعطیل و نیمه تعطیل، 
عارضه یابی متفاوتی انجام شــد و ۱۲ 
هزار و ۶۷ واحد صنعتی شناسایی شد.

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی افزود: چندین 
سال اســت که نرخ ســرمایه گذاری 
افزایشــی نبوده اما با شــرایط با احیای 
واحدهای تعطیل و نیمه تعطیل می توان 

سرمایه گذاری را افزایش داد.
وی اظهار داشت: واحدهایی که 

احیا می شوند به طور میانگین برای ۱۸ 
نفر در زمینه های مختلف شــغل ایجاد 
می کند که این اشــتغال در بخش هایی 
مانند کشاورزی، گردشگری و معدنی 
بالاتر است.رسولیان افزود: برای ایجاد 
اشــتغال یک نفر در واحدهای صنعتی 
نیازمند ۱.۵ میلیارد تومان سرمایه گذاری 
هستیم که با احیاء واحدهای اقتصادی 
ایــن میــزان ســرمایه گذاری کاهش 
معناداری پیدا می کند.وی گفت: برای 
انجام سرمایه گذاری و رفع مشکلات 
این واحدهای تولیدی می توان از ستاد 
تســهیل و رفع موانع تولید استفاده کرد 
که ابزارهــای قانونی و توانمندی های 
مناسبی دارد. ابوالفضل کیانی بختیاری 
مدیر عامل سازمان مدیریت صنعتی نیز 
در این نشست گفت: برای توسعه احیاء 
واحدهای صنعتی در همایشی که پیش 
رو داریم کتاب و دوره های آموزشی در 

اختیار احیاگران اقتصادی قرار می دهیم 
و همچنیــن در این مراســم احیاگران 
برتر معرفی می شوند؛ ۱۰ صاحب نظر 
در حوزه احیــاء واحدهای اقتصادی 
نیز مشخص شــده اند که نقش کمیته 
علمی را ایفا می کنند. وی افزود: سازمان 
مدیریــت صنعتی طــرح عارضه یابی 
عمیــق بنگاه های اقتصادی را به عنوان 
تجربه ای که از گذشــته داشته است در 
اختیار احیاگران اقتصادی قرار می دهد.

توجــه به بــازار واحدهای 
اقتصادی احیا شده است

فرشــاد مقیمی، معاون ســازمان 
گسترش و نوســازی صنایع ایران نیز 
در این مراســم اظهار کــرد: از کمک 
شرکت های دانش بنیان نیز برای احیای 
واحدهای اقتصادی اســتفاده می شود؛ 
این آمادگی را داریم که برای اســتقرار 
این شــرکت ها محلی را نیز اختصاص 

دهیم. وی افزود: برخی واحدهایی که 
نیازمند احیا هستند باید به بازار آنها نگاه 
متفاوت تری داشت زیرا آنها از گذشته 
با مشــکل بازار مواجــه بودند.معاون 
سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران 
تصریح کرد: ایجاد زمینه صادرات برای 
واحدهایی که احیا می شوند باید مورد 
توجه قرار گیرد که در این زمینه می توان 
از کمک سازمان توسعه تجارت استفاده 
کرد.وی تاکید کرد: برخی از واحدهای 
تعطیل و نیمــه تعطیل که نیازمند احیا 
هســتند مالکان آنها نیــز باید ترغیب 
شوند و در واقع برای آنها ایجاد انگیزه 
صــورت گیرد که در این زمینه نیازمند 

مطالعه بیشتری هستیم.

گروه اقتصادی - رییس سازمان 
بورس اظهار داشــت: مــوارد اثرگذار 
دیگــری ماننــد تصمیمــات درباره 
خودرو و خودروسازان، قیمت گذاری 
دستوری در سایر صنایع را هم پیگیری 
می کنیم، هر چنــد پیگیری فقط نباید 
از طریق ســازمان بورس انجام شــود. 
مسئولیت اصلی در قیمت گذاری های 
دستوری شــرکت ها هستند و مدیران 
شرکت ها باید توجه داشتند که نسبت 
به مراقبت از اموال مردم مسئولیت دارند 
و باید منافع سهامداران را حفظ کنند. در 
حالی که در دو ماه ابتدای سال بازدهی 
شــاخص کل تــا ۱۷ درصد و بازدهی 

شــاخص هم وزن هم تــا ۳۰ درصد 
افزایــش پیــدا کرد امــا در دو ماه دوم 
ســال با ریزش های پی درپی  شاخص 
کل به بازدهی ۷.۵ درصد و شــاخص 
هم وزن به کمتر از ۱۵ درصد رســید و 
کاهش پیدا کرد از این رو تحلیل برخی 
از کارشناســان بازار سرمایه این است 
که تصمیم گیران در بازار سرمایه برای 
جلوگیری از تکرار رشــد شتابان بازار 
سرمایه در ابتدای سال 99، با تصمیماتی 
مانع از ورود نقدینگی به بازار ســرمایه 
شدند.مجید عشــقی، رییس سازمان 
بورس درباره دلایل ریزش شاخص در 
ماه گذشته اظهار داشت: در روند بازار 

متغیرهای مختلفی تاثیرگذار بودند که 
یکی از آنها تغییر قیمت های جهانی بود. 
محاسبه کنید فقط از ابتدای خردادماه تا 
به امروز قیمت جهانی کالاهای اساسی 
به چه اندازه ای تغییر کرده  اســت. باید 
توجه داشــته باشــیم که بازار سرمایه، 
بازار انتظارات است.درســت است که 
در ۳ ماه ابتدای سال گزارش های بسیار 
خوبی را از بازار و شرکت ها داشتیم اما با 
توجه به کاهش قیمت های جهانی بازار 
دقیقا هوشــمندانه عمل کرد و اثری که 
کاهش قیمت های جهانی بر روی بازار 
سرمایه  گذاشت اثر کمی نبود. در برخی 
از کالاها با کاهش محســوس قیمت ها 

مواجه شدیم که بر بازار سرمایه اثر قابل 
توجهی داشت.      در همین مدت قیمت 
محصولات فولادی، مس و پتروشیمی 
در بــورس کالا کاهش محسوســی را 
تجربه کرد البته هر چند که قیمت برخی 
این محصولات هنــوز از قیمت های 
سال ۱۴۰۰ بالاتر است اما روند کاهشی 
داشتند و نمی توان اثر کاهش قیمت های 
جهانی برخی از کالا را بر بازار سرمایه 
انکار کرد. عشــقی با بیان اینکه دولت 
هرگز چنین انگیزه ای را ندارد که جلوی 
رشــد بازار ســرمایه را بگیرد و مانع از 
رشد شاخص شود، اظهار داشت: بازار 
براساس متغیر های موثر رفتار می کند. 

البته قبول دارم یک ســری تصمیمات 
ماننــد افزایش نرخ بهره بانکی در بازار 
سرمایه اثرگذار بود از این رو به رییس 
بانک مرکزی گفتم که وقتی در ســتاد 
اقتصادی دولت تصمیمی مبنی بر تعیین 
نرخ بهره بین بانکی گرفته شــده، عبور 
از این عدد باعث بی اعتمادی می شــود 
از این رو درخواســت کردیم نرخ بهره 
بین بانکــی را کاهش دهند و پایبند به 

تصمیمات اقتصادی باشند.   

مــوارد اثرگذار دیگــری مانند 
و  خــودرو  دربــاره  تصمیمــات 
خودروسازان، قیمت گذاری دستوری 
در سایر صنایع را هم پیگیری می کنیم، 
هــر چند پیگیری فقــط نباید از طریق 
ســازمان بورس انجام شود. مسئولیت 
اصلی در قیمت گذاری های دستوری 
شــرکت ها هستند و مدیران شرکت ها 
باید توجه داشتند که نسبت به مراقبت 
از اموال مردم مســئولیت دارند و باید 

منافع سهامداران را حفظ کنند. رییس 
سازمان بورس در پاسخ به این سوال که 
چرا مانند سال های گذشته قیمت ها در 
بازار سرمایه و شاخص همراه با افزایش 
نرخ دلار بالا نرفت، گفت: این دو نسبت 
بــه یکدیگر  تناظر یک به یک ندارند و 
نباید یک متغیر را در نظر گرفت. به طور 
قطع در میان مدت و بلندمدت بین این 
دو هماهنگی ایجاد می شــود اما تناظر 
یــک به یک و همزمانی مطلق بین آنها 

وجــود ندارد. افزایش نرخ ارز قطعا اثر 
خود را در صورت های مالی می گذارد 
و در روندی که تا پایان سال طی می شود 

اثر خود را نشان می دهد.     

وزیر راه و شهرسازی تشریح کرد؛

»قانون مولدسازی«، مانعی بر سر راه اجرای 
قانون جهش تولید مسکن

نماینده معاون اول رئیس جمهور در نهضت احیاء:

اولویت سرمایه گذاری دولت احیای واحدهای تعطیل 
و نیمه تعطیل است

رییس سازمان بورس مطرح کرد؛

اعلام دلایل ریزش شاخص در دو ماه گذشته

اقتصادی6

گــروه اقتصادی - محمدرضا 
جمشیدی درباره پرداخت تسهیلات 
تکلیفی مانند فرزندآوری از ســوی 
شــبکه بانکی اظهار داشت: در ابتدا 
بایــد دو محدودیت  بانکــی را در 
نظر گرفــت؛ اول اینکه به طور کلی 
بانک هــای خصوصی تــا ۲ درصد 
و بانک هــای دولتی تــا ۲.۵ درصد 
می تواننــد مانده تسهیلات شــان را 
در ســال جــاری افزایــش دهند و 
 امکان افزایش تا این ســقف وجود 

ندارد. 
محدودیــت دیگر درباره تامین 
منابع برای اعطای تســهیلات است،  
منابع بانک از ســوی مردم و از طریق 
ســپرده گذاری تامین می شود و اگر 
ســپرده  گذاری مردم در شبکه بانکی 
کاهش پیــدا کند، دیگــر وجوهی 
نیســت که از محل آن تسهیلاتی به 

مردم پرداخت شود.
وی ادامــه داد: بانــک مرکزی 
بانک ها را برای ارایه تســهیلات به 
متقاضیــان معرفی می کند و موضوع 
این اســت که بانک ها منابعی برای 
اعطای این تســهیلات ندارند و اگر 
بانکــی هم برای اخذ تســهیلات به 
متقاضیــان معرفی نمی شــود به این 
دلیل است که از قبل به بانک مرکزی 
اعــلام کرده اند، منابعی برای اعطای 

تسهیلات در اختیار ندارند.   

دبیر کانون بانک ها و موسسات 
اعتبــاری خصوصی افــزود: اینکه 
بانک هــای  می گوینــد  عــده ای 
خصوصی در پرداخت تســهیلات 
از جملــه تســهیلات تکلیفــی از 
قانون تمکیــن نمی کنند، هجمه ای 
بــه بانک هــای خصوصی اســت 
و بــدون اینکــه اطلاعــی از فرایند 
تامیــن منابع و پرداخت تســیهلات 
 داشــته باشــند، در این باره صحبت 

می کنند. 
اخیرا خبری از ســوی یکی از 
مسئولان استانی منتشر شده مبنی بر 
اینکه بانکــی اعلام کند به دلیل نبود 
منابــع، امکان پرداخت تســهیلات 
را نــدارد، تخلف اســت و آن را به 
تمام دســتگاه های مختلف استانی 
ابــلاغ کرد اما بانک ها در شــرایطی 
که منابــع  و وجوهی ندارند چطور 
 می تواننــد تســهیلات پرداخــت 

کنند؟     
جمشــیدی دربــاره پرداخت 
تسهیلات فرزندآوری گفت: اعطای 
تسهیلات فرزندآوری اولین بار است 
که به بانک ها تکلیف می شــود و به 
طور قطع هر بانک و هر دســتگاهی 
سعی می کند در اجرای این سیاست 
کشــور بــرای افزایــش جمعیت 
مشــارکت کند و مجلــس هم برای 
افزایش جمعیــت این برنامه و ارایه 

تسهیلات را به بانک ها تکلیف کرده  
اما اشتباه این است که تصور می کنند 
همــه بانک ها از جنــس بانک های 
دولتــی و مانند انها زیــر مجموعه 
دولت هستند درحالی که بانک های 
 خصوصی در برابر سپرده های مردم 

مسئول اند.  
وی افــزود: در روند پرداخت 
تسهیلات اگر زیانی متوجه بانک های 
دولتی شــود دولت امکان جبران آن 
را دارد امــا در بانک های خصوصی 
خودشان باید این زیان را جبران کنند 
و در نهایت سهامداران آسیب می بینند 
و اگر امروز سهامداران از خرید سهام 
بانکی اســتقبال نمی کنند به این دلیل 
اســت که سهامداری بانک ها در این 
شرایط جز زیان چیزی دیگری برای 

آنها نداشته است.
دبیر کانون بانک ها و موسسات 
اعتباری خصوصــی ادامه داد: نرخ 
۱۸ درصدی ســود ســپرده بانکی با 
 نرخ سود تســهیلات بسیار متفاوت 

است. 
ســود ســپرده گذار ســود ۱۸ 

درصدی را ماهانــه دریافت می کند 
اما آیــا تمام تســهیلات گیرنده هر 
ماه ســود ۱۸ درصــدی را پرداخت 
می کنند؟ اساسا اگر اقساط تسهیلات 
بازپرداخت شــود، پرداخت ســود 
تســهیلات به صورت یک ساله و ۶ 
ماهه  و زمان دار است و در تسهیلات 
فرزندآوری پرداخت ســود در طول 
۱۰ ســال انجام می شــود و جبران 
زیــان آن بر عهده خود بانک اســت 
 و بانک هــا در اختیار ســهامداران 

هستند.
جمشیدی با بیان اینکه تسهیلات 
تکلیفی تورم زا هستند، اظهار داشت: 
تسهیلات تکلیفی پس از دریافت، به 
صورت آنی مصرف می شود و اساسا 
خانواده های نیازمند این تسهیلات را 

دریافت و مصرف می  کنند. 
در شــرایطی که پرداخت این 
تســهیلات، تکلیف می شود، منابع 
بانک ها محدود اســت و ارایه همین 
تســهیلات ایــن منابــع را کاهش 
می دهد. تولیدکننده ها به دلیل افزایش 
تورم به دنبال هر چه ســریع تر خرید 

مواد اولیه و به روز رسانی تجهیزات 
خود هســتند چراکــه افزایش تورم 
هزینه هــای تولید را افزایش می دهد 
از این رو درخواســت تســهیلات 
از ســوی تولیدکننــدگان بســیار 
افزایــش یافته اما بانک ها نمی توانند 
تســهیلاتی با ارقامی که  سال گذشته 
به تولیدکنندگان داده اند را امســال 

ارائه دهند.   
وی با اشــاره به اشاره به کاهش 
سپرده گذاری در شبکه بانکی گفت: 
سپرده گذاری در بانک ها کاهش پیدا 
کرده و به همین دلیل است که برخی 
از بانک ها خلاف بانک مرکزی نرخ 
ســود سپرده گذاری را بالا برده اند و 
حاضر هســتند که تبعات و مجازات 
آن را بپذیرند چراکه سپرده به اندازه 
مصرف وجــود نــدارد و اجبار در 
پرداخت تســهیلات تکلیفی باعث 
می شــود کــه بانک ها بــرای تامین 
منابــع از بانک مرکزی اســتقراض 
کننــد و جریمه آن را بپردازند و همه 
ایــن اقدامات در نتیجه برای بانک ها 

زیان ده است.

برای پرداخت تسهیلات تکلیفی مجبور به استقراض از بانک مرکزی هستیم؛

سپرده گذاری مردم در بانک ها 
کاهش پیدا کرد

دبیر کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی اظهار داشت: سپرده گذاری در بانک ها کاهش پیدا کرده
 و به همین دلیل است که برخی از بانک ها خلاف بانک مرکزی نرخ سود سپرده گذاری را بالا برده اند و حاضر هستند که 
تبعات و مجازات آن را بپذیرند چراکه سپرده به اندازه مصرف وجود ندارد و اجبار در پرداخت تسهیلات تکلیفی باعث 

می شود که بانک ها برای تامین منابع از بانک مرکزی استقراض کنند.

گروه اقتصادی - در شــرایطی  
برخی ایرلاین هــا پس از ممنوعیت 
فروش ارزی نــرخ بلیت هواپیما به 
اتبــاع خارجی همچنــان این کار را 
انجام می دادند، به نظر می رسد وزیر 
راه و شهرســازی با تاکید دوباره بر 
این ممنوعیت با همه شــرکت های 

هواپیمایی اتمام حجت کرد.
از ابتدای تیر ماه امســال مسئله 
فروش بلیت هواپیما به اتباع خارجی 
به صورت ارزی مطرح و اجرایی شد. 
تصمیمی که در ابتدا با موافقت ضمنی 

ســازمان هواپیمایی و وزارت راه و 
شهرسازی مواجه شد اما پس از آنکه 
مخالفت ها از ســوی وزارتخانه های 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دســتی و امور خارجه اعلام شــد و 
بســیاری از نماینــدگان مجلس نیز 
انتقاداتی نسبت به این تصمیم داشتند 

و خواستار لغو این تصمیم شدند. 
رســتم قاســمی-وزیر راه و 
شهرســازی- اعلام کرد که فروش 
ارزی بلیت هواپیما به اتباع خارجی 

ممنوع است.

پس  از این مخالفت از ســوی 
وزیر راه و شهرسازی، باز هم از سوی 
برخی از مسافران خارجی اعلام شد 
که برخی ایرلاین ها همچنان بر فروش 
ارزی نرخ بلیت هواپیما اصرار دارند 
و ســازمان هواپیمایی کشوری هم 
تاکید کــرد اگر این موضــوع ادامه 
پیدا کنــد، با متخلفان برخورد جدی 

خواهد کرد.

این کشمکش ها به جایی رسید 
که حتی عبدالرضا موسوی –رییس 
انجمن شــرکت های هواپیمایی- در 
نشســتی خبری اعتــراض خود را 
نسبت به لغو این تصمیم اعلام کرد. 

وی گفــت: لغو شــدن فروش 
ارزی بلیت هواپیما به اتباع خارجی 
جــزو عجایب بود چــرا که در حال 
حاضر بلیت پروازهــای داخلی در 

آژانس هــای هواپیمایی که در عراق 
دفتر دارند از ۸۴ تا ۱۰۰ دلار فروخته 
می شــود در حالی که حدود ۳۰ دلار 
آن را به ایرلاین ها بر می گردانند و بقیه 

آن در جیب واسطه ها می رود.
موســوی افزود: از سوی دیگر 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی با فروش ارزی بلیت 
هواپیما بــه اتباع خارجــی به اتباع 

خارجی مخالفت کرد و همین مساله 
باعث لغو این تصمیم شــد در حالی 
کــه قیمت هر اتاق برای یک شــب 
در هتل ها طی یکســال گذشته ۲۰۰ 
تــا ۳۰۰ درصد افزایش یافته اســت 
بــه عنوان مثال قیمت یــک اتاق در 
هتلی ۴ یا ۵ ســتاره در ســال گذشته 
حدود ۸۰۰ تــا 9۰۰ هزار تومان بود 
در حالی که امســال بــه دو میلیون و 

۴۰۰ هزار تومان رســیده اســت. از 
ســوی دیگر اگر یک مسافر خارجی 
با پاسپورت وارد هتلی شود به نرخی 
ارزی با آن حســاب می کنند اما تنها 
برای بلیت هواپیمــا و فروش آن به 
 نرخ ارزی آن هم جنجال و مخالفت 

می کنند.
با وجود این اعتراضات، وزیر راه 
و شهرسازی در پاسخ به سوالی درباره 
اینکه چرا برخی ایرلاین ها همچنان 
بلیت پروازهــای خود را به صورت 
ارزی به اتباع خارجی می فروشــند، 

تصریح کرد: فــروش بلیت هواپیما 
به اتباع خارج بــه نرخ ارزی ممنوع 
اســت و با چند ایرلایــن که اقدام به 
این کار کــرده بودند برخورد کردیم 
و آنها به سازمان تعزیرات حکومتی 

معرفی شدند.
حالا با ایــن اتمام حجت وزیر 
بایــد ببینیم در ادامــه ایرلاین ها چه 
واکنشی نشــان خواهند داد و آیا بر 
تصمیم خود اصــرار خواهند کرد یا 
آنکه فروش ارزی بلیت هواپیما برای 

همیشه پایان پیدا خواهد کرد.

اتمام حجت وزیر با ایرلاین ها جواب می دهد...!

در روند پرداخت تســهیلات اگر زیانی متوجه بانک های دولتی شود دولت امکان جبران آن را 
دارد اما در بانک های خصوصی خودشــان باید این زیان را جبران کنند و در نهایت سهامداران 
آســیب می بینند و اگر امروز سهامداران از خرید ســهام بانکی استقبال نمی کنند به این دلیل 
اســت که ســهامداری بانک ها در این شــرایط جز زیان چیزی دیگری برای آنها نداشته است.


